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سریال
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 ســریال مســتوران در فصل اول بــه کارگردانــی مســعود آب پرور و 
جمال سید حاتمی، تیرماه گذشته از شبکه یک سیما پخش شد که موفق هم 
بود. حالا فصل دوم این ســریال آماده پخش است و از 28 آذرماه روی آنتن 
می رود. فصل اول مستوران براساس رمانی به همین اسم نوشته محمد حنیف، روایتگر ماجراهایی تلفیقی از داستان های 
کهن ایرانی مانند هزار و یک شب، کشکول، گلستان و شاهنامه بود که در قسمتی   از  ایران حدود 500 سال پیش، در 
شهری به نام »مستوران« رخ می داد و مستوران داستانی کهن از افســانه های دوران صفویان و غزنویان را روایت 
می کرد. فصل دوم هم با کارگردانی سید علی هاشمی، ادامه این داستان با فاصله ای چندساله از آن است. محیا دهقانی 

جزو بازیگرانی است که در فصل دوم به سریال اضافه شده است. او در چندین سریال تلویزیونی ازجمله نجلا و چند فیلم 
سینمایی مثل ماجرای نیمروز ساخته محمدحسین مهدویان بازی کرده و در شبکه نمایش خانگی هم در رئالیتی شوهای 

مافیا، ضد  و چیدمانه حضور داشته است. او در این گفت وگو از بازی در مستوران و رئالیتی هاشوها می گوید.

برش های کوتاه

چالش های 
لذتبخش

من به عنوان یک 
بازیگر شخصیت های 
پیچیده را دوست دارم 

و اجرای نقش یک 
شخصیت در قرن های 
گذشته برایم جذابیت 
بیشتری از یک نقش 
امروزی دارد، چون 
در مورد نقش های 
امروزی وقتی سر 

صحنه می روم، فکر 
می کنم یک کارمند 

هستم و هیچ دغدغه 
و چالشی برایم ندارد  
ولی بازآفرینی یک 
شخصیت داستانی 

کهن یا یک شخصیت 
تاریخی، پر از 

 چالش های
 لذتبخش است. 

زیبایی شناسی 
کار و تخیل 

خودت
در آثار تاریخی  این که 
ما هیچ تصویری از این 
شخصیت ها نداریم 
و همه  چیز بر اساس 
تخیل ذهنی ماست، 
  کار را برای بازیگر، 

هم سخت می کند و 
هم زیباست. چون 
اوست که نخستین 

تصویر را از این 
شخصیت نمایش 

می دهد. 
پس باید به 

زیبایی شناسی کار و 
تخیل خودت خیلی 
دقت کنی. چون او 
شکل امروزی ندارد 
اتفاقا فکر می کنم 
ارتباط بیشتری 

هم نسبت به یک 
شخصیت امروزی 
با مخاطب برقرار 

می کند.

 تلویزیون 
مخاطب دارد

من در شبکه 
نمایش خانگی 

فقط رئالیتی شو کار 
کرده ام، ولی به طور 

کلی برای من به عنوان 
یک بازیگر قاب 

تلویزیون یا سینما یا 
شبکه نمایش خانگی 
هیچ تفاوتی ندارد. 
آنچه مهم است این 
است که تیم سازنده 
ارزشی برای مخاطب 
قائل است یا نه. از 

نظر استقبال هم من 
معتقدم همچنان 
تلویزیون مخاطب 

بیشتری دارد،  چون 
همه جا در دسترس 

است. اینکه فقط چند 
تا فیلم و عکس از یک 
 سریال در شبکه های 

اجتماعی وایرال 
می شود، دلیل بر این 
نیست که همه آن 

برنامه را دیده باشند. 
 ولی تلویزیون 
مخاطب دارد. 

از پیوستن تان به سریال مستوران بگویید. چطور 
به این سریال دعوت شدید؟

سال گذشته، اواسط اردیبهشت که سریال نجلا تمام  
شده بود، در نشست خبری این ســریال با من تماس 
گرفتند و خواســتند به دفتر آقای پناهی، تهیه کننده 
مســتوران بروم. وقتی متوجه شدم کار تاریخی است، 
به دلیل اینکه بعد از نجلا واقعا خسته شده بودم، رفتم 
دفتر که بگویم نه! ولی وقتی بخشی از سریال مستوران 
یک را برایم پخش کردند، خوشم آمد. دیدم از ادبیات 
کهن مثل شاهنامه در آن اســتفاده شده است و این 
خوشحالم می کرد. فیلمنامه را خواندم و با مشورت آقای 
 هاشمی، کارگردان و آقای پناهی کمی  روی شخصیت  

ماه منیر کار کردم.

پس قبلا مستوران یک را ندیده بودید؟
نه. چون سر سریال نجلا بودم و اصلا وقتش را نداشتم. 
ولی خانواده و اطرافیانم دیده بودند و خیلی هم استقبال 
کرده بودند. خودم هم جسته و گریخته دیده بودم، ولی 

اینطور که کامل و از قسمت اول ببینم، نبود.

از  ماه منیر، شخصیتی که در این سریال بازی 
می کنید، بیشتر می گویید؟

دوســت دارم زمانی از او بگویم که چند قسمت از کار 
پخش شده باشد، چون می ترسم  هرچه بگویم شخصیت 
را لو بدهد. ولــی می توانم بگویم که یک شــخصیت 

چندبعدی است.

فصل دوم چقدر با فصل یک در ارتباط است؟ 
داستان این فصل چند سال بعد از فصل یک است. یعنی 

بزرگ شدن لطفعلی را می بینیم.

فکر می کنید سریال های تاریخی چقدر برای 
مخاطب امروز جذابیت دارد؟

من از منظر یک مخاطب می خواهم بگویم. وقتی شما 
تاریخ را به نمایش می گذارید،  برای مخاطب بیشتر قابل 
 قبول اســت، چون به دلیل ممیزی یا هر علت دیگری، 
نمی توانیم به واقعیت ها بپردازیم. بنابراین مخاطب آن 
را باور نمی کند. ولی در مورد اتفاقات و داســتان های 
تاریخی این مشکل وجود ندارد. به طور کلی ما ایرانی ها 
آدم های یکی بود، یکی نبود هستیم. از تاریخ خودمان 
خوش مان می آید چون قدمت زیادی دارد. قصه را هم 
دوست داریم. زمانی که در دانشگاه بودم، می گفتم چرا 
کسی از شاهنامه برای ساخت فیلم و سریال استفاده 
نمی کند  یا یک تئاتر از شــاهنامه نمی بینیم؟  فقط در 
صحبت های مان به آن افتخار می کنیم. خوشــبختانه 
این سریال، به خصوص در فصل دوم به این ادبیات کهن 
تکیه دارد و قلم آقای حنیف آنقدر زیباســت که آدم 
افتخار می کند چنین زبانــی دارد. بگذریم که چقدر 
خرده داســتان های عجیب و آموزنده دارد. مادرم از 
پدربزرگم نقل می کند که دور کرســی می نشستند و 
قصه می خواندند. به نظرم ما هنوز هم همین قدر داستان 
گفتن و شنیدن را دوست داریم. دوست داریم وقتی دور 
هم جمع می شویم از خودمان و زندگی مان قصه بگوییم. 
مستوران و قلم آقای حنیف این نیاز بیننده را به دیدن 
و شنیدن قصه پاســخ می دهد. او کاری کرده که نسل 
جدید با این داستان های کهن آشنا شود. همه جای دنیا 
از ادبیات ما و قدرت آن صحبت می کنند، اما خودمان 
کاری با آن نداریم. نه  تنها کاری نداریم بلکه به آن ضربه 

هم زده ایم.
 

  برای حضور در رئالیتی شوها  پیشنهاد داشتید یا 
انتخاب خودتان بوده است؟

نه. خیلی اتفاقی بود. ولی اتفاقی بود که دوستش داشتم. 
چون با مردم بیشــتر در ارتباط هســتیم. به عنوان یک 
شرکت کننده در رئالیتی شو یا مسابقه هیچ نقابی از نقش 
ندارید، فقط یک نقاب هســت و آن دوربین است. خیلی 
بیشتر خودتان هستید. این خیلی جالب است که مخاطب 
می خواهد با دیدن این برنامه ها یک ساعت از روزمره ها و 

سختی هایش فاصله بگیرد.

درباره این رئالیتی شوها نقدهای زیادی وجود 
دارد؛ چه از نظر کیفیت و استاندارد، چه موضوع ها و چه 
حتی استفاده بیش از حد از کلمات انگلیسی. نظر شما 

چیست؟
ما که خارج از آنچه در جامعه هست، چیزی نمی سازیم. 
این همان ادبیاتی است که در جامعه هم وجود دارد. تازه 
متر و خط کشی هم هســت که می گویند از این کلمات 
اســتفاده نکنید. اگر قالبی نگاه کنید باید متخصص 

زبان شناس سرصحنه باشد تا این اتفاق نیفتد.

ولی دیگر اســتفاده نکردن از کلماتی مثل 
تارگت زدن و شــور شــدن به جای مطمئن شدن، 

احتیاجی به زبان شناس ندارد.
درست است. ولی اینها فرمول ها و ادبیات یک 

بازی است. همانطور که شــعر حافظ به زبان 
فارسی زیباست و نمی توانید آن را ترجمه 
کنید و همان زیبایی را داشــته باشد. در 

بازی های قدیمی  کلماتی وجود دارد که 
اگر آنها را به انگلیســی استفاده کنیم، 
مسخره می شــود. بازی مافیا هم یک 
بازی روسی اســت و از جای دیگری 
نشأت گرفته اســت. از نظر کیفیت 
هم هرچیز تازه ای بــا نقد روبه رو 
می شود. خود من سری اول مافیا 
را دوست نداشتم. می گفتم یعنی 
چه که یک عده آدم جمع شوند 
و دعوا کنند. ولی امروز می گویم 
خیلی بازی جالبی است و خودم 

هم گاهی در کافه بازی می کنم.
با این بازی مــرز بین دروغ و 
حقیقت را می فهمید. می فهمید 
چه کسی می تواند دروغ بگوید 
و شــما متوجه نشوید. اگر از 
بچگی اینها را یاد ما می دادند، 
خیلی بهتر بود. ضمن اینکه 
مردم احتیاج به ســرگرمی  
دارند. این خیلی خوب است 
که خانواده ها کنار هم این بازی 

را انجام بدهند و تحلیل را یاد 
بگیرند.  

 الان در  پلتفرم ها 
 هیچ سریال

خوبی وجود ندارد
  ما نباید فقط تهران را ببینیم، آن 
هم از ونک به بالا. همه ایرانی ها در 
همه جا به اینترنت و پلتفرم های 
اینترنتی پخش فیلم و ســریال 
دسترســی ندارند. به هرحال هر 
کدام از این قاب ها مخاطب خاص 
خــودش را دارد. مخاطب باهوش 
است و دوســت دارد کار خوب 
ببیند. برایش فرقی نمی کند از چه 
رسانه ای آن را تماشا کند. الان در 
پلتفرم ها هم به نظرم هیچ سریال 
خوبی وجود ندارد. اگر کسی از من 
بخواهد سریالی را برای تماشا به او 
معرفی کنم، هیچ کدام را نمی توانم 
اسم ببرم.  هم همینطور. به نظرم 
به جای جوســازی باید کار خوب 

ساخت و مخاطب را جذب کرد. 
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